
Direcció General de Transparència i Participació

ACTA  DE  LA  VI  SESSIÓ  DEL  CONSELL  DE  CENTRES  VALENCIANS  EN  L'EXTERIOR  DE  LA  COMUNITAT
VALENCIANA

El 17 d'abril de 2019, a les 14.00 hores, en la sala 6 de l'Edifici B0 de la Ciutat Administrativa 9 d'Octubre,
carrer de la Democràcia, núm. 77, de València, s'inicia la VI sessió del Consell de Centres Valencians en
l'Exterior, presidida pel conseller de Transparència, Responsabilitat Social, Participació i Cooperació, Manuel
Alcaraz Ramos.

Assisteixen a la reunió:

• Irene Ballester Buigues, consellera del Consell Valencià de Cultura, vocal titular en representació del
Consell Valencià de Cultura.

• Daría Terrádez Salom, directora general de Relacions amb la Unió Europea i l’Estat, vocal suplent en
representació del Consell, en matèria de relacions exteriors.

• M.ª José Lacomba, en representació del Consell en matèria de turisme, amb veu però sense vot, per
no poder assistir a la reunió els vocals titular i suplent.

• Andrés Gomis Fons, director general de Transparència i Participació, vocal titular en representació
del Consell, en matèria de cooperació al desenvolupament.

• Rubén Trenzano Juan,  director  general  de  Política  Lingüística  i  Gestió del  Multilingüisme,  vocal
titular en representació del Consell, en matèria de política lingüística.

• Juan Antonio Caballero Defez, vocal titular en representació del Consell de Participació Ciutadana
de la C.V.

• Xabier Triana Gómez, vocal titular en representació del Consell Valencià de la Joventut.
• En representació  de la  circumscripció  d'Espanya,  mitjançant  videoconferència:  Mª Pilar  Serrano

Martín, de la Casa de la Comunitat Valenciana a Saragossa; Javier García Senent, de l'Associació
Virgen de los Desamparados de Sevilla, i Enric Alberola, de la Casa de València a Barcelona.

• En representació de la circumscripció d'Europa, mitjançant videoconferència: Mª Carmen Criado, de
la Casa Regional Valenciana a París, amb veu però sense vot per no poder assistir els vocals titular i
suplent.

• En  representació  de  la  circumscripció  d'Amèrica  del  Sud,  mitjançant  videoconferència:  Lucas
Sancho, del Centre Valencià de Córdoba (Argentina); Milagros Teresa Soliveres, del Centre Valencià
de San Juan (Argentina), i Mª Sofía Ferrer Díaz, de la Unió Regional Valenciana de Mar del Plata
(Argentina).

• En representació de la circumscripció de la resta del món-Àsia, mitjançant videoconferència: Juan
Muñoz Falcó, de l'Associació Cultural Valenciana del Japó.

• En representació de les persones joves associades als centres valencians en l'exterior, mitjançant
videoconferència: Fiorela Martínez García.

• La cap de servei de Participació de la Ciutadania i  de la Societat Civil  de la Direcció General de
Transparència i Participació, Irene Mateu Andreu, en qualitat de secretària del Consell CEVEX, amb
veu però sense vot.

Pren la paraula el conseller de Transparència, Responsabilitat Social, Participació i Cooperació, en la condició
de  president  del  Consell.  Inicia  la  reunió  donant  la  benvinguda  als  membres  assistents.  A  continuació
presenta als membres del consell  CEVEX el nou director general de Transparència i  Participació, Andrés
Gomis Fons.

D'altra banda, anuncia que la seua intervenció té el caràcter de comiat, atés que es desvincularà de la vida
política, per això aquest serà el seu últim consell CEVEX com a president i com a conseller de Transparència,
Responsabilitat Social, Participació i Cooperació.



 

En  aquests  anys  ha  tingut  l'ocasió  de  conéixer  què  són  els  CEVEX,  i  això  ha  suposat  una  experiència
enriquidora en la qual ha tingut ocasió de visitar alguns a Madrid, Saragossa, Valladolid, Sevilla, París, etc.
Afig, a més, que li haguera agradat poder visitar-ne més però que no ha sigut possible.

Així mateix, afig que ha sigut objectiu d'aquesta legislatura restablir la normalitat. També s'han depurat els
CEVEX, s'han regulat les subvencions i, en general, existeix una sensació de satisfacció.

A continuació, es procedeix a desenvolupar els diferents punts de l'ordre del dia.

PUNT 1r. APROVACIÓ DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR DE DATA 26 D'OCTUBRE DE 2018

Pren la  paraula  el  nou director  general,  Andrés  Gomis,  per a presentar-se.  A continuació,  se  sotmet  a
l'aprovació del consell CEVEX l'acta de la sessió constitutiva celebrada el 26 d'octubre de 2018 i que es va
remetre  a  totes  les  persones  assistents  en  el  seu  moment  per  a  la  seua  revisió.  Atés  que  no  hi  ha
al·legacions a aquesta, s’acorda aprovar-la per unanimitat dels assistents.

PUNT 2n. CONCLUSIONS DEL CONGRÉS CEVEX 2018

El  director  general,  Andrés  Gomis,  comença  la  seua  intervenció  exposant  als  assistents  les  principals
conclusions que s'han extret  del  Congrés CEVEX, que va tindre lloc  el  mes d'octubre passat a la  ciutat
d'Alacant, algunes de les quals ja s'han dut a terme:

• Millora  de  les  relacions  entre  els  CEVEX  i  l'Administració.  Per  a  això  s'han  humanitzat  les
comunicacions  identificant  la  persona que es  dirigeix  a  la  casa  i  utilitzant  un llenguatge menys
administratiu i més pròxim.

• Utilització de canals àgils i directes com Telegram. Referent a això, ja s'ha posat en marxa una línia
mòbil amb aquesta aplicació per a tots els centres CEVEX.

• Millora de la presència institucional a les cases. Per a això s'ha sol·licitat als CEVEX una còpia dels
seus estatuts per a disposar de les dates de constitució de cadascuna d'aquestes.

• Major atenció a determinades dates de les festes de la Comunitat Valenciana.
• Millorar la relació entre els CEVEX i possibilitar la creació de federacions i confederacions. En aquest

sentit, es planteja consultar amb la DGTIC la possibilitat de crear una intranet de gestió pròpia dels
CEVEX.

• Fomentar la  realització d'activitats conjuntes entre els  CEVEX a iniciativa d'aquests.  Això podria
plantejar-se en la pròxima ordre de bases de subvencions.

• Realitzar estudis diagnòstics de la problemàtica actual dels CEVEX.
• Major participació activa dels CEVEX en polítiques multisectorials i foment del valencià. Per a això,

ja s'està treballant en el Portal de Participació GVA Participa.
• Promoció  dels  CEVEX com a  centres  neuràlgics  en  l'exterior  per  a  donar  suport  a  valencians  i

valencianes que estiguen a l'estranger, així com per a promocionar la cultura valenciana. En aquest
sentit,  s'ha plantejat  la  possibilitat  de realitzar una campanya de promoció de les cases com a
referència per a estudiants valencians a l'estranger.  Així  mateix,  la  Direcció General  de Turisme
enviarà fullets informatius als centres que ho sol·liciten.

• Promoció i creació de nous CEVEX, amb major presència en xarxes socials.
• Prestar una especial atenció al relleu generacional com a principal problemàtica. En aquest sentit,

es va realitzar un taller del qual es van extraure diverses idees, com ara repartir fullets informatius a
les universitats, fer jornades de portes obertes, realitzar activitats atractives, realitzar congressos de
joves i dinamitzar eines digitals per a atraure els més joves.

• Foment de l'associacionisme en l'exterior.

Sense res més a afegir, es passa al següent punt de l'ordre del dia.



 

PUNT 3r. INFORME D’ACTES CULTURALS FALLES 2019

En aquestes Falles 2019, ens han visitat al voltant de 150 persones dels CEVEX de San  Juan (Argentina),
Mendoza (Argentina),  Xile,  Washington, Montpeller, París,  Barcelona, Calvià, Cantàbria,  Gavà, Eivissa,  La
Rioja, Navarra, Sevilla, Valladolid, Saragossa.

El dia 13 es va realitzar una visita l'Albufera de València, amb la col·laboració de l'Ajuntament de València.

El dia 14 es van realitzar diverses visites acompanyats per guies contractats per aquesta conselleria i que ens
van assistir en totes les visites d'aquest dia.  Es va visitar el Museu de l’Almoina, amb la col·laboració de
l'Ajuntament de València, el Tribunal de les Aigües i la Llotja de la Seda.

El dia 15 es va visitar, en primer lloc, el convent de Sant Domingo, on es va realitzar el vi d'honor. D'ací, el
grup es va desplaçar a l'Ajuntament de València per a assistir a la recepció oficial i a la máscletà, des del
balcó de l'Ajuntament.

Finalment, el dia 17, els CEVEX van ser rebuts en el palau de la Generalitat pel president de la Generalitat
Valenciana, Ximo Puig, on se'ls va entregar un obsequi.

A continuació, es visiona un vídeo-resum amb fotografies d'aquestes activitats.

No havent-hi més intervencions, es passa a l'últim punt de l'ordre del dia.

PUNT 4t. SITUACIÓ PROCEDIMENT DE CONCESSIÓ SUBVENCIONS 2019

El director general informa que el termini va acabar el 2 d'abril de 2019, amb un crèdit pressupostat de
150.000 euros. Finalment, el crèdit màxim de la modalitat 1 (despeses directes) és de 145.000 euros i el de
la modalitat 2 (despeses d'inversió), de 100.000 euros. 

La dotació pressupostària de despeses directes s'ha mantingut respecte de l'any passat, mentre que la de
despeses d'inversió ha augmentat un 33 % (de 75.000 € a 100.000 €).

Respecte a les sol·licituds presentades, n’hi ha, de moment, 24 en la modalitat 1, i 10 en la modalitat 2,
encara que poden entrar-ne més. L'any anterior se’n van presentar 28 de la modalitat 1, de les quals es van
concedir 20, i 19 de la modalitat 2, de les quals es van concedir 15. 

Afig, a més, que, s'ha publicat per primera vegada en la pàgina web una guia d'ajuda per a la sol·licitud de
les subvencions i que, així mateix, es publicarà també una altra per a la justificació.

Passa la paraula a la cap de servei de Participació de la Ciutadania i de la Societat Civil, Irene Mateu, perquè
explique la situació de les subvencions amb major profunditat.

Irene Mateu informa que s'han introduït novetats. S'han variat els límits en les partides pressupostàries
amb la finalitat d'aclarir les despeses:

Per  a  la  modalitat  1,  de  despeses  de  funcionament,  hi  ha  una  partida  de  despeses  directes  per  a
subvencionar les activitats dels projectes en la qual no hi ha cap límit. En aquesta modalitat, aclareix que
podrien incloure's com a despeses el material fungible, despeses de difusió, propaganda, funcionament i el
transport. En relació al transport, per a poder incloure'l  ha d'estar directament vinculat amb l'activitat i
requereix,  a  més,  l’autorització  prèvia  de  la  Direcció  General.  A  més  podrien  incloure's  també serveis



 

professionals externs. Pel que fa a les despeses d'allotjament, afig que aquestes només es pagaran si s'han
inclòs en el projecte i han sigut prèviament autoritzades per la Direcció General. D'altra banda, les despeses
de servei  d'àpats, avituallament, etc., estan limitades a un màxim del 10 % de l'activitat subvencionada.
Amb això es pretén millorar la qualitat dels projectes. També adverteix que les despeses inventariables no
poden incloure's en aquesta modalitat, sinó que han de fer-ho en la modalitat 2.  Finalment, recorda que els
premis i donacions no són subvencionables.

D'altra banda, la partida de despeses indirectes (llum, aigua, etc.) estan limitades al 40% de la quantitat
subvencionada. En aquest epígraf poden incloure's també les despeses de neteja del local.  Respecte al
personal, solament té cabuda el personal intern que estiga en nòmina. El personal extern s'inclouria en
despeses de subcontractació, amb un límit del 75%.

Respecte  a  la  modalitat  2,  explica  Irene  Mateu que  estarien  incloses  les  despeses  d'inversió,  com ara
mobiliari, impressores, reformes, etc. També s'han de considerar despeses d'inversió l'adquisició de vestits.

Com  a  novetat  en  aquest  punt,  cal  destacar  que  es  valorarà  la  qualitat  del  projecte,  la  coherència  i
l'adequació del projecte a l'activitat.

Pel que fa a la justificació, aclareix que totes les despeses han d'estar efectivament pagades abans del 31
d'octubre de 2019. A més, no s'acceptaran tiquets ni rebuts a mà. Així mateix, les factures han d'estar
correctament emeses (núm. factura, proveïdor, pagador, etc.).

També, com a important novetat destaca que cada factura ha de tindre un import mínim de 30 euros. La
finalitat és facilitar la revisió de la justificació.

Així mateix, afig que el pressupost inclòs en el projecte és vinculant i que només s'accepta una desviació
d’aquest en un màxim del 30%.

Finalment recorda a tots els assistents que han de llegir-se bé la convocatòria i que disposen de diferents
mitjans (correu electrònic, telèfon, Telegram) per a dubtes o consultes.

Intervé Lucas Sancho, del Centre Valencià de Córdoba (Argentina) i vicepresident del Consell CEVEX, per a
sol·licitar que s'incloguen per a les subvencions de 2020 les despeses de gestoria. Irene Mateu respon que
està previst introduir-ho per a la nova ordre de bases.

No havent-hi més intervencions, es passa al punt 5é de l'ordre del dia.

PUNT 5é. BALANÇ DE GESTIÓ 2015-2019

Pren la paraula Andrés Gomis i  exposa que quan va començar aquesta legislatura aquest consell  no es
convocava i la informació dels CEVEX no estava actualitzada. Per això, es va veure la necessitat de crear el
Decret 94/2016,  que regula degudament aquests centres.  Aquest decret recull,  entre altres coses,  una
partida pressupostària  específica  per  als  centres  valencians  en  l'exterior,  així  com el  funcionament  del
Consell CEVEX, el qual ha de ser convocat almenys dues vegades a l'any. També recull la realització d'un
Congrés CEVEX cada quatre anys.

En aquesta legislatura s'han realitzat, amb aquesta, sis sessions, a més d'un Congrés CEVEX. S'ha recuperat
aquest important espai d'interlocució entre els CEVEX i l'Administració i entre els CEVEX entre si.

Igualment,  quant  a  les  subvencions,  s'han  realitzat  noves  bases  l'any  2016.  Així  mateix,  les  partides
pressupostàries s'han incrementat en les següents quantitats:



 

En 2016: 100.000 euros en despeses directes i 50.000 euros en despeses d'inversió.
En 2019: 150.000 euros en despeses directes i 100.000 euros en despeses d'inversió.

En general, la valoració és positiva i els projectes són de major qualitat. S'han concedit en aquests anys:

2016: 23 subvencions destinades a despeses directes i 8 destinades a despeses d'inversió.
2018: 20 per a despeses directes i 15 per a despeses d'inversió.

En definitiva, hi ha hagut canvis, tant en la normativa com en la gestió de les subvencions, per exemple,
l'aplicació del procediment telemàtic.

En aquest moment, s'està treballant en una nova ordre de bases per a actualitzar-les amb la nova normativa
i, a més, millorar aspectes tècnics.

A l'inici de la legislatura es van realitzar estudis diagnòstics que van servir per a depurar els CEVEX: S'ha
reconegut una nova casa a Valladolid i s'han revocat dèsset per inactivitat. En l'actualitat existeixen un total
de quaranta cases: catorze a Espanya, quinze a Amèrica Llatina, quatre als EUA, una a Àsia i sis a Europa. A
més, anuncia el director general que en aquest moment s'està gestionant el possible reconeixement d'una
nova casa a Londres.

D'altra banda, afig que en aquests anys s'han realitzat diferents activitats culturals en Falles, s'ha creat el
programa  Palaus  Transparents  i  també,  des  de  la  Direcció  General  de  Política  Lingüística  i  Gestió  del
Multilingüisme de la Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura i Esport, s'han convocat subvencions per
als CEVEX, per a fomentar l'ús del Valencià.

Pren la paraula Rubén Trenzano, que explica que s'han convocat subvencions destinades als CEVEX per a l'ús
del valencià i que no s'han presentat sol·licituds, per tant, la partida pressupostària es perd.

D'altra banda, explica que es posarà en marxa una oferta de cursos de valencià. La informació serà remesa
per correu electrònic a tots els CEVEX. Quan hi haja 5 o 6 alumnes, se'ls assignarà tutoria. El curs serà en
línia i tindrà una duració de dotze setmanes. Vicent Tortosa, de la Direcció General de Política Lingüística i
Gestió del  Multilingüisme estarà  a  la  disposició  de  les  persones  interessades  per  a  qualsevol  dubte  o
consulta.

Així mateix, informa Rubén Trenzano que, des de l'any passat, es premien llibres en valencià que tracten,
per exemple, de Fogueres de Sant Joan, Falles, Moros i Cristians, etc. Si algun CEVEX hi està interessat, pot
sol·licitar exemplars per correu electrònic i li'ls faran arribar.

Pren novament la paraula Andrés Gomis per a afegir que queden encara pendents algunes qüestions com
són, per exemple, la Llei de govern obert (pendent d'informe del Consell Jurídic Consultiu). En el moment
actual, ja quedaria pendent depurar-lo per a la pròxima legislatura.

Pel que fa al Portal de Participació, s'informa que encara no s'ha fet públic, atés que queda pendent millorar
la interlocució entre associacions entre si  i  també amb l'Administració. En aquest moment continua en
desenvolupament.

La  valoració  general  és  que  s'ha  impulsat  l'associacionisme de  valencians  en  l'exterior,  s'ha  enfortit  la
participació  de l'Administració  a  les  cases  amb múltiples  visites  i  s'ha  realitzat  un  Congrés  de  Centres
Valencians  en  l'Exterior.  S'ha  realitzat,  també,  un  diagnòstic  de  la  realitat  dels  centres  valencians  en
l'exterior i, en general, es detecta que hi ha hagut una evolució.



 

Finalment, afig que només queda agrair l'esforç i el treball realitzat a l'anterior directora general, Aitana
Mas, al personal funcionari i personal de la Conselleria, als CEVEX i als membres d'aquest consell.

No havent-hi cap intervenció més, es passa a l'últim punt de l'ordre del dia.

PUNT 6é. PRECS I PREGUNTES

Intervé Juan Muñoz Falcó, de l'Associació Cultural Valenciana del Japó, per a fer constar que en el mapa
CEVEX de la pàgina web apareix la marca de CEVEX a Àsia a la Xina, en lloc d'estar al Japó. Irene Mateu
explica que la informació està en procés de migració al nou Portal de Participació i, per tant, la pàgina web,
de moment, no està actualitzada.

Milagros Soliveres, del Centre Valencià de San Juan (Argentina), fa saber al Consell que està pròxim el 50
aniversari del seu centre i  manifesta el seu desig que algun representant de la conselleria  assistisca en
aquesta data tan assenyalada.

El  director general,  Andrés Gomis,  contesta que en les dates en què ens trobem i  amb unes eleccions
imminents, no és possible comprometre's. No obstant això, es tindrà en compte arribat el moment.

Enric Alberola, de la Casa de València a Barcelona, manifesta que la intervenció d'Irene Mateu sobre les
subvencions ha sigut molt  interessant i  considera que seria de gran utilitat  utilitzar  aquest sistema de
videoconferència dels consells, però destinat a tots els CEVEX.

Andrés Gomis respon que podria ser factible realitzar una sessió de videoconferència però que, no obstant
això, disposen de les guies d'ajuda.

Carmen Criado, de la Casa Regional Valenciana a París, intervé per a fer constar que s'ha incrementat el
pressupost en adquisicions en lloc d'activitats. Per això, apunta la possibilitat de realitzar un qüestionari
perquè els CEVEX indiquen on volen realment incrementar el pressupost.

Irene Mateu explica que en el Congrés d'Alacant va haver-hi diverses cases que van manifestar la necessitat
de  realitzar  reformes.  Afig  també  que  la  idea  aportada  per  París  és  molt  interessant  i  s'estudiarà  la
possibilitat de dur-la a terme.

No havent-hi més intervencions ni més qüestions a tractar, el conseller agraeix la participació de tots els
presents i dona per conclosa la sessió a les 15: 45 hores.

LA SECRETÀRIA DEL CONSELL DE CENTRES VALENCIANS EN L'EXTERIOR


